
پرسپولیس بعد از مدت ها که با بردهای اقتصادی و نتایج 

ناپلئونی رقبای خود را از پیش رو برمی داشت این بار در یک 

بازی خانگی و مقابل تیم خوب شهرخودروی مشهد موفق 

شد با 3 گل نتیجه بازی را به نفع خود پایان بدهد و زنگ 

خطر را برای رقبای لیگ برتری و البته دیگر فینالیســـت 

لیگ قهرمانان آســـیا به صدا در بیـــاورد و هوادارانش را 

امیدوار کند که بار دیگر به روزهای اوج خود بازگشـــته 

است. البته سرخ ها این قابلیت را داشتند که شاگردان 

سیدمهدی رحمتی را با گل های بیشتری هم بدرقه کنند 

و تعداد گل های زده خود را افزایش بدهند اما درنهایت با 

از دســـت رفتن موقعیت های ایده آل این اتفاق رخ نداد و 

آنها به همین 3 گل بسنده کردند. 

همین عدم تبدیل شدن توپ های با موقعیت صددرصد 

به گل باعث شـــد تا با وجود پیروزی پرسپولیس آن هم با 

نتیجه پرگل باز هم انتقاداتی به این تیم وارد شود و البته 

در این بین آرمان رمضانی که در این بازی فرصت حضور 

ثابت را در زمین پیدا کرده بود، بیش از سایرین زیرتیغ 

انتقادات قرار گرفت تا بازیکنان و اعضای کادرفنی 

مجبور شـــوند در مقابل این انتقادات از خودشان 

واکنش نشـــان دهند و مقابل این جبهه گیری ها 

از بازیکن تیم شـــان حمایت کنند. برای 

واکاوی رقابـــت هفتـــه چهـــارم 

پرســـپولیس و البته عملکرد 

مهاجمان این تیم با مهاجم 

بلندقامت اسبق پرسپولیس 

تماس گرفتیم تا نظرش را 

جویا شـــویم. گفت وگوی 

»فرهیختـــگان« با پایان 

مـــه  ا د ا ر  د را  فـــت  را

می خوانید.

در ابتدا می خواهیم نظر 

شما را درخصوص دیدار 

پرسپولیس و شهرخودرو 

جویا شویم و اینکه به نظر 

می آید بعـــد از چند بازی، 

پرســـپولیس بهتـــری را در 

زمین دیدیم. 

بازی مقابل شـــهرخودرو بسیار خوب و تماشایی بود و شاهد 

دیداری با کیفیت از هر دو تیم بودیم. پرسپولیس هم در این 

دیدار 3 گل به ثمر رساند که همین خودش به جذابیت بازی 

کمک کرد و البته می شـــد که گل های بیشتری از سرخ ها در 

زمین ببینیم که با بی دقتی از دســـت رفت. درنهایت مهم این 

بود که پرســـپولیس 3 امتیاز این رقابت را به دســـت بیاورد تا 

امتیازات مهم ابتدای فصل را از دست ندهد و بتواند خودش 

را در کورس مدعیان نگه دارد. 

چند بازی است که گل محمدی تغییرات زیادی در ترکیب 

تیمـــش ایجاد می کند که به نظر می رســـد می خواهد به 

یک ترکیب ایده آل برای فینال آسیا دست پیدا کند. این 

تغییرات را چگونه می بینید؟

بـه نظـر مـن پرسـپولیس هنـوز کار دارد و ایـن را قطعـا 

کادرفنـی تیـم بهتـر از هـر کسـی می دانـد. شـما می بینیـد 

کـه پرسـپولیس در چنـد بـازی اخیـر به خصـوص در پسـت 

فـوروارد هـدف بـا تغییـرات زیـادی پـا بـه میدان می گـذارد و 

دلیلـش هـم ایـن اسـت که یحیـی می خواهـد بهتریـن نفر را 

بـرای حضـور در فینـال آسـیا انتخـاب کنـد. پرسـپولیس این 

هفته هـای لیـگ را بـا رویای پیـروزی در رقابت 29 

آذر سـپری می کنـد و ایـن حسـن هایی دارد و 

ایراداتی. ایراد این موضوع این اسـت که با این 

تغییـرات ممکن اسـت امتیـازات لیگ برای این 

تیـم از دسـت بـرود و در پایان فصل این موضوع 

بـه ضـرر پرسـپولیس تمـام شـود و حسـن آن هـم 

موفقیـت احتمالـی در دیـدار فینـال اسـت 

که برای یحیی و هواداران پرسـپولیس 

از اهمیـت بالایـی برخوردار اسـت. 

از ایرادات پرسپولیس حرف زدید. 

از نظـــر شـــما بزرگ ترین نقطه 

ضعف پرسپولیس در این روزها 

کدام قسمت از این تیم است؟

به هر صورت اگر بخواهیم تیمی 

را بـــدون نقص بدانیم اشـــتباه 

کرده ایم و پرســـپولیس هم از این 

قاعده مستثنی نیست. از نظر من 

این تیم کیفیت بسیار بالایی دارد اما 

در بخش مهاجم هدف ضعف هایی 

دارد که تغییرات یحیی در این بخش 

و بازی دادن به آرمان رمضانی، عبدی 

و نعمتـــی در این بخش برای رســـیدن به 

بهترین نفر اســـت. اما این نفرات باید در تیم جا بیفتند و نیاز 

به فرصت بیشتری دارند. در هر صورت داشته پرسپولیس در 

فینال آسیا همین نفرات هستند و باید بهترین بازی را از آنها 

گرفت. من فکر می کنم مشکل مهاجمان پرسپولیس با زمان 

برطرف می شود. 

شانســـی برای قهرمانی آسیا شـــدن پرسپولیس تصور 

می کنید؟

قطعا آنها شانس دارند. این تیم با همین نفرات به فینال آسیا 

رسیده و با وجود مشکلاتی که سرخ ها دارند به نظر من باز هم 

بهترین نفرات را در اختیار دارد و با توجه به حضور مهره هایی که 

قابلیت بازی در چند پست را دارند، دست یحیی به شدت برای 

چیدن ترکیب باز است. تقریبا 50 درصد بازیکنان پرسپولیس 

می توانند در چند پست بازی کنند و این برای یک مربی بسیار 

ایده آل است. 

آرمان رمضانی بعد از دیدار با شـــهرخودرو مورد هجوم 

رسانه ها و برخی از هواداران سرخ قرار گرفت. نظر شما 

به عنوان کسی که خودش مهاجم بوده چیست؟

من حتم دارم که او اگر در سایپا بود و این موقعیت ها را به دست 

می آورد قطعا تبدیل به گل می کرد اما با توجه به فشاری که 

روی مهاجمان سرخ قرار دارد کار برای این مهاجم سخت شد و 

نتوانست از لحاظ روحی و روانی آماده گلزنی باشد. باید روی 

این بازیکن از لحاظ فکری و بدنی کار شود تا بتواند نمایش 

چشمگیرتری از خود ارائه کند. به نظر من او دوشنبه بد بازی 

نکرد و خیلی خوب خودش را در موقعیت گل قرار می داد اما 

بایـــد این بحران را مدیریت کند. باید بداند در پرســـپولیس 

بازی می کند و این موقعیت نصیب هر بازیکنی نمی شود. 

 پیشـــنهادی به این بازیکن دارید که بتواند از این بحران 

خارج شود؟

باید اختصاصی کار کنـــد و این را بداند که تیم و کادرفنی او 

را حمایت می کنند و مهم ترین موضوع هم همین اســـت. من 

اطمینان دارم که او در تیم جا می افتد. ضمن اینکه باید بگویم 

گلزنی تنها وظیفه مهاجم نیست و یک مهاجم نوک با قامت بلند 

می تواند در توپ های سوم، بدن جلوی مدافع حریف گذاشتن 

و حفظ توپ و دوندگی و خسته کردن مدافعان به تیمش کمک 

کند و وقتی می بینیم در پرسپولیس از مدافع تا هافبک ها گل 

می زنند این یعنی مهاجمان هم در گل های به ثمر رسیده نقش 

داشته اند. من مگر همیشه برای پرسپولیس گل می زدم؟ یک 

مهاجم بلندقامت یکی از وظایفش ســـرزنی و گلزنی است و 

وظایف دیگری هم دارد. 

چرخه مربیان در لیگ فوتبال ایران بسیار محدود است. در بسیاری 

از موارد، مربیان ناکام در تیم ها با منطق های عجیب و غریب راهی 

تیم های دیگر می شـــوند و شکست پشـــت شکست را به ارمغان 

می آورند. عجیب تـــر آنکه گویی حضور در چرخه مربیان برای بقا 

کافی است و برخی مدیران اندک توجهی به نتایج کسب شده توسط 

ســـرمربی ها در تیم های قبلی ندارند. این روزها اما خبرها درباره 

احتمال جدایی مربیان هولناک تر شده، به طوری که جابه جایی 

مربیان در لیگ فوتبال ایران از آنچه تصور می شـــد ســـریع تر رخ 

داده و با وجود آنکه تنها ســـه هفته از آغاز لیگ برتر می گذرد اما 

زمزمه هایی درباره احتمال جدایی چند مربی به گوش می رسد. 

 سبک عربی از لیگ یک تا لیگ برتر

این داســـتان البته در لیگ یک اوضاع عجیب تری دارد و هادی 

شـــکوری و فرهاد کاظمی حتی هفتـــه دوم لیگ را هم ندیدند و 

از ســـرمربیگری تیم های بادران و چوکای تالش کنار رفتند. همه 

این اتفاقات درحالی رخ داده که به طور معمول و از گذشته، گفته 

می شد تیم های حاضر در کشورهای حوزه خلیج فارس به برکناری 

زودهنگام مربیان خود شهره هستند اما به نظر می رسد سرایت این 

عادت بد به فوتبال ایران، شیوه افراطی تری به خود گرفته است، 

به طوری که با وجود گذشـــت تنها سه هفته از لیگ برتر، شایعاتی 

درباره احتمال جدایی دو مربی در محافل ورزشی دست به دست 

می شود. شایعاتی که البته موثق هم هستند. 

 الهامی و تارتار، آلترناتیو علی منصور

پیـــش از آغاز لیـــگ، خبرهایـــی مبنی بر 

اختلاف علیرضـــا منصوریان که به همراه 

علیپور درحال تیم بستن بودند با زنوزی 

و اطرافیانـــش شـــنیده می شـــد. حتی 

می گفتنـــد احتمـــالا منصوریان رنگ 

لیگ برتر را با تراکتور نخواهد دید 

اما علی منصور به خوبی می داند 

چگونه باید هواداران را در کنار 

خود نگه دارد و پشتش به 

آنهـــا گرم باشـــد. دو 

تســـاوی درمقابـــل 

نفت مسجدسلیمان 

و نســـاجی مازندران 

در کنار شکست مقابل 

سپاهان اما جایگاه منصوریان را به خطر انداخت و شنیده می شود 

اطرافیان زنوزی به دنبال بازگرداندن ســـاکت الهامی، ســـرمربی 

پیشـــین تراکتوری ها به این تیم هســـتند. حتی گفته می شـــود 

اولتیماتوم سفت و سختی به منصوریان داده شده و مالک باشگاه 

از نتایج کسب شده توسط منصوریان به شدت شاکی است. الهامی 

که سابقه قهرمانی با تراکتور را در جام حذفی هم در کارنامه دارد 

پیش از آغاز لیـــگ تصمیم به جدایی گرفت و علیرضا منصوریان 

جایگزین او شد. شنیده می شد که مهدی تارتار گزینه دیگری است 

که احتمال دارد جایگزین تراکتور شود اما جالب است بدانید تارتار 

نیز با پیکان نتیجه نگرفته و شـــایعاتی درباره احتمال برکناری او 

وجود دارد. تارتار که پیش تر از پیکان استعفا کرده بود، معتقد است 

تیم خوبی برای او بسته نشده و نمی توان با پیکان نتیجه گرفت. 

 بازی امروز قربانی می گیرد؟ 

براسـاس شـنیده های »فرهیختـگان« ظاهـرا مـس رفسـنجان که با 

علـی ربیعـی در قعـر جـدول قـرار گرفتـه و تنهـا یـک امتیـاز دارد هم 

مشتری پروپاقرص تارتار است. مسی ها با وجود خرید چند بازیکن 

نامـدار هنـوز نتوانسـته اند آنچنـان کـه باید و شـاید نتیجـه بگیرند و 

احتمال دارد بازی امروز مقابل تراکتور، آخرین شـانس ربیعی برای 

گرفتـن مجـوز بقـا باشـد. جالب اسـت بدانیـد بند فسـخ قابل توجه 

تارتار با پیکان، بزرگ ترین مانعی اسـت که سـرمربی پیشـین پارس 

جنوبـی درمقابـل خـود می بینـد و به همین دلیل هنوز نتوانسـته به 

تیـم دیگـری کـوچ کند. بااین حـال دیدار مس رفسـنجان و تراکتور 

می تواند یک قربانی داشـته باشـد. سـرمربیان هر دو تیم برای آنکه 

ثابـت کننـد شایسـته جایگاه شـان هسـتند بـا تمـام تـوان درمقابل 

یکدیگـر قـرار می گیرنـد امـا در پایـان، ممکـن اسـت مجبـور شـوند 

برای همیشـه از تیم تحت نظرشـان خداحافظی کنند. به هر ترتیب 

جابه جایـی عجیـب مربیـان در هفتـه چهـارم 

و چرخـش آنهـا از یـک تیـم بـه تیـم دیگـر 

نشـان می دهد بسیاری از مدیران عامل 

علاقـه ای بـرای اسـتفاده از نام هـای 

جدیـد ندارنـد و برخـلاف سـپاهان و 

شهرخودرو که به نویدکیا و رحمتی 

اعتمـاد کردند، علاقه ای برای 

وارد کردن مربیان جدید به 

چرخـه مربیـان حاضر در 

رقابت هـای لیـگ برتـر 

وجـود نـدارد و نفراتی 

کـه در تیـم خود حکم 

می گیرنـد  ج  خـرا ا

بلافاصلـه گزینـه تیمـی 

دیگـر می شـوند!

پایان رافت در گفت وگو با »فرهیختگان«: گلزنی تنها وظیفه یک مهاجم نیست

مهم این است که رمضانی حمایت یحیی و تیم را دارد
زمزمه ها درباره احتمال جابه جایی سه مربی لیگ  برتری 
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دیدار تیم های پرســـپولیس و شهرخودرو از هفته چهارم رقابت های لیگ 

برتر درحالی به ســـود سرخپوشان به پایان رسید که تیم مشهدی در این 

مسابقه عملکرد خوبی را از خود ارائه نداد و تقریبا حریف دست وپا بسته ای 

برای پرســـپولیس بود. با این حال شهرخودرویی ها معتقدند قضاوت داور 

به ســـود حریف بوده و در نتیجه پایانی تاثیرگذار بوده است. درخصوص 

این دیدار و اتفاقات آن دقایقی با دســـتیار سیدمهدی رحمتی به صحبت 

پرداختیم. گفت وگوی »فرهیختگان« با محمد نوازی را در ادامه می خوانید. 

از بازی دوشنبه شـــب تیم تان مقابل پرسپولیس و شکست سنگینی که 

خوردید آغاز کنیم. فکر می کردید این نتیجه رقم بخورد؟ 

قبل از هرچیز باید درخصوص قضاوت داور مسابقه صحبت کنم. هنوز نمی دانم 

چرا در آن صحنه داور سرلک را اخراج نکرد. مطمئن باشید اگر هافبک پرسپولیس 

اخراج می شد، شرایط ما هم بهتر می شد، چون پرسپولیس ۱0نفره شده و ما با 

یک بازیکن بیشتر می توانستیم نتیجه دیگری را رقم بزنیم، ضمن اینکه به اعتقاد 

کارشناسان، سرلک بهترین بازیکن پرسپولیس بود و اگر در آن صحنه که با نظر 

تمامی کارشناسان داوری مستحق کارت قرمز بود از بازی اخراج می شد، مطمئنا 

شـــرایط بازی یک جور دیگر رقم می خورد. با همه این تفاسیر برای ما بازی بدی 

بود و پرسپولیس توانست از شرایط میزبانی استفاده کرده و 3 امتیاز را به دست 

بیاورد. درمجموع روز ما نبود و شـــرایط خوبی نداشتیم. به هرحال برخی مواقع 

اینکه روزتان نباشد و عملکرد خوبی نداشته باشید هم پیش می آید. در این دیدار 

عملکرد خوبی نداشـــتیم و بازی را واگذار کردیم، اما برای آینده ان شاءالله باید 

تلاش کنیم نقاط ضعف را پوشـــش بدهیم تا شرایط تیم بهتر شود که بتوانیم در 

بازی های بعـــد در هفته های آینده این نتیجه را جبران کنیم. ما به بچه هایمان 

ایمان داریم و همه ما عضو یک خانواده هستیم و باید تلاش کنیم تا بهتر شویم. 

اگر پرسپولیس ۱۰ نفره می شد، این توانایی را داشتید که آنها را شکست 

دهید؟ 

این اتفاق در دقایق میانی نیمه اول افتاد و بیشـــتر دقایق پرســـپولیس باید ۱0 

نفره به بازی ادامه می داد . دیگر این موارد از اتفاقات فوتبال است، البته درست 

اســـت که حریف 3 گل به ما زد، اما این اتفاق روی اشتباهات خودمان رخ داده 

و خودمان به آنها موقعیت دادیم، در غیر این صورت در نیمه اول شـــرایط بهتری 

داشـــتیم، اما درنهایت نتیجه و شـــرایط بازی طور دیگری رقم خورد. شاید این 

اتفاقات در هر مســـابقه دیگری و برای هر تیم و مربی یا بازیکنی پیش بیاید که 

شـــرایط ایده آلی نداشته باشد، اما موضوعی که برای ما مهم است این است که 

این بازی به تاریخ پیوســـت و اما و اگرهای آن هم به پایان رســـید، الان نه دیگر 

نظر داور برمی گردد و نه نظر کارشناسان عوض می شود، با این حال امیدوارم به 

همه تیم های لیگ برتری یکســـان توجه شده و یکسان دیده شوند. هم ازلحاظ 

قضـــاوت و هم ازلحاظ برنامه ریزی و هر اتفاقـــی که در لیگ می افتد برای همه 

یکسان باشد. مطمئن باشید اگر بخواهند چنین قصد و نیتی داشته باشند که 

فقط به یک تیم توجه کنند، فوتبال ایران لطمه خواهد خورد. امیدوارم این طور 

نباشـــد. برای ما این بازی تمام شد و باید به فکر آینده باشیم و باید تلاش کنیم 

تا بتوانیم نقاط ضعف مان را پوشش دهیم که در بازی های بعدی نتیجه بگیریم. 

البته بدشانســـی هم آوردیـــد، چراکه امین قاســـمی نژاد یکی از بهترین 

مهاجمان لیگ را به خاطر مصدومیت در اختیار نداشتید. 

به جز قاســـمی نژاد چند بازیکن دیگر را هم دراختیار نداشتیم و نکته قابل توجه 

اینکه در این چهار هفته تیم مان کامل نبوده است، ضمن اینکه به جز مصدومان 

چند بازیکن هم با مشـــکل صدور کارت بازی مواجه بودند و همه این موارد در 

رونـــد تیم تاثیرگذار بوده. البته نمی خواهم شـــرایط را توجیه کنم، اما بازیکنی 

مثل قاسمی نژاد در بازی اول شهرخودرو با گل هایش بهترین بازیکن می شود، 

اما الان به خاطر مصدومیت سه هفته است که او را از دست داده ایم، با این حال 

اگر بچه هایمان زودتر برگردند، با شـــرایطی که داریم، به آینده امیدواریم و باید 

تلاش کنیم که بهتر هم بشویم. هفته آینده بازی سختی مقابل ذوب آهن داریم 

و باید بتوانیم خودمان را جمع وجور کنیم. 

باتوجه به اینکه شهرخودرو در این سال ها نسبتا بین مدعیان قرار داشته 

و حتی ســـهمیه آسیا را هم کســـب کرده، توقع از این تیم بالا رفته است. 

امسال هم می توانید این توقعات را برآورده کنید؟ 

ایـن موضـوع فقـط مختـص شـهرخودرو نیسـت و سـایر تیم ها در هر اسـتانی که 

هسـتند در آن اسـتان از آن تیـم توقـع دارنـد و ایـن توقـع از مـا هـم وجـود دارد، 

بنابرایـن مـا هـم تلاش مـان را می کنیـم تـا بتوانیـم این توقعـات را بـرآورده کنیم، 

هرچنـد در بیـن دو فصـل بازیکنـان خیلـی خوبـی را از دسـت دادیـم و ازسـوی 

دیگـر تیم هـای دیگـر هزینه هـای میلیـاردی بـرای تقویـت و آماده سـازی خـود 

کرده انـد، درصورتی کـه شـاید کل بودجـه تیم ما حدود 20 میلیـارد تومان بوده، 

امـا الان تیم هایـی را داریـم کـه حـدود ۶0 میلیـارد تا ۱00 میلیـارد تومان هزینه 

کـرده و بازیکنـان خوبـی را خریده انـد و امکانـات مناسـبی هـم دارنـد. پس همه 

ایـن مسـائل در موفقیـت یـک تیم دست به دسـت هـم می دهد. ما هـم بازیکنان 

خوبـی داشـتیم کـه اول فصـل از جمـع مـا جـدا شـدند، البته هنوز هـم که هنوز 

اسـت، برخـی از عزیزانـی کـه اینجـا بودنـد چشـم بـه بازیکنـان مـا دارنـد که این 

موضـوع باعـث شـده تـا این عزیـزان آرامش را از شـهرخودرو بگیرنـد، حتی دکتر 

تیـم را هـم بردنـد. بـه هرحـال همـه ایـن مسـائلی کـه گفتـم دست به دسـت هـم 

می دهـد بـرای نتیجـه گرفتـن یـا نگرفتـن یـک تیـم. مـا هـم نمی خواهیـم بهانـه 

بیاوریم، اما همه این مواردی که به آنها اشاره کردم در این پازل اتفاق می افتد، 

امـا اگـر سـعی و تلاشـی می شـود و اینکـه بخواهـد کاری شـکل می گیـرد بایـد 

شـرایط هـم فراهـم باشـد. بعـد از اینکـه چنـد بازیکـن اسـمی از مـا جدا شـدند، 

حـالا جوان تر هـا را دراختیـار داریـم و همـه آنهـا انگیـزه زیادی دارنـد و باید آنها را 

بسـازیم تـا ان شـاءالله شـهرخودرو را بـه جایگاه واقعـی اش برگردانیم. 

بعد از شکست از پرســـپولیس یک مقدار انتقادات به سمت سیدمهدی 

رحمتی رفت و برخی این طور عنوان کردند که سرمربیگری برای او زود بود. 

انتقـادات کـه چـه خـوب باشـید و چـه بـد باشـید و چـه مـدرک داشـته باشـید و 

چـه نداشـته باشـید، همیشـه هسـت. متاسـفانه در ایـن چندسـال اخیـر خیلی 

اتفاقـات افتـاده و خیلـی مربیان بـدون اینکه دوره ببینند شـروع به کار کرده اند، 

بـه هرحـال مربـی مـا هم جوان اسـت و آینـده دار و باید تلاش کنـد. در هرصورت 

بایـد از یک جـا هـم شـروع کـرد. ایـن پیشـنهادی بـود کـه حمیداوی بـه رحمتی 

داد و او هم با شـناختی که از خودش و شـرایط فوتبال داشـت، این پیشـنهاد را 

قبـول کـرد. مـا هـم پشـت او هسـتیم و او را حمایـت می کنیـم. رحمتـی هم تمام 

تـلاش خـود را بـرای نتیجـه گرفتـن می کند. شـاید برخی از انتقـادات پذیرفتنی 

باشـد، امـا سـرمربی مـا سـخت کار می کنـد و به نظـر مـن بایـد بـه او فرصـت داد 

کـه ایـن فرصـت را حمیـداوی به عنـوان مالـک باشـگاه بـه رحمتـی داده و بـه او 

اعتمـاد کـرده و امیـدوارم رحمتـی ایـن اعتمـاد را جلـب کند و ان شـاءالله با کار و 

تـلاش بیشـتر بتوانیـم نتیجـه لازم را هـم بگیریم. 

ورزش @ f a r h i k h t e g a n d a i l y
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